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وزیر اطلاعات در دیدار امیر سرلشکر 
موسوی فرمانده کل ارتش بر تعامل و 
هم افزایی بیشتر بین وزارت اطلاعات 
و ارتش جمهوری اسلامی ایران برای 
تامین امنیت کشور تاکید کرد. حجت 
الاسلام و المسلمین سید اسماعیل 
خطیب وزیر اطلاعات عصر روز سه شنبه 
9 شهریور( با امیر سرلشکر موسوی  (
فرمانده کل ارتش در وزارت اطلاعات 
دیدار و گفت و گو کرد. وزیر اطلاعات 
ضمن تشکر از حسن توجه فرمانده ارتش 
و هیأت همراه، از همکاری های ارزشی، 
ولائی و مردم محور ارتش جمهوری 
اسلامی ایران تشکر و قدردانی نمود. 
حجت الاسلام و المسلمین خطیب بر 
تعامل و هم افزایی بیشتر بین وزارت 
اطلاعات و ارتش جمهوری اسلامی 
ایران برای تامین امنیت کشور تاکید 
کرد. در این دیدار امیر سرلشکر موسوی 
ضمن تبریک انتصاب حجت الاسلام 
المسلمین خطیب به عنوان وزیر  و 
اطلاعات، از سربازان گمنام امام زمان 
)عجل ا... تعالی فرجه الشریف( در راستای 
تامین امنیت کشور تشکر و قدردانی کرد 
و بر آمادگی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران برای تعامل و همکاری بیشتر با 

وزارت اطلاعات تاکید نمود.
 هدیه ابطحی 
به ضرغامی

معاون پارلمانی رئیس دولت صلاحات 
چند پیشنهاد را به عزت  ا... ضرغامی، وزیر 
تازه از راه رسیده میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی ارائه کرد و درباره جبهه 
»ضدتوریست ها« در داخل کشور هشدار 
داد. سید محمد علی ابطحی در متنی با 
عنوان »هدیه ای از جنس نقد« که در حساب 
کاربری شخصی خود در اینستاگرام منتشر 
کرده، عزت ا... ضرغامی را خطاب قرار داده 
و نوشته است: »جناب آقای ضرغامی، شما 
از معدود وزرایی هستید که در این کابینه 
می شناسم و حتی از آن عکس های معروف 
در دولت آقای خاتمی هم از شما دارم و 
چقدر خوب است وقتی می خواهی هدیه 
بدهی، این هدیه به آشنا باشد. چرخاندن 
وزارتخانه به عنوان یک کار اجرایی چندان 
سخت نیست. اما باور کنید تا مقدمات 
کار را آماده نکنید، موفق نمی شوید. ایران 
برای گردشگری هیچ چیز کم ندارد. این 
صنعت حتی می تواند جایگزین نفت شود و 
حوزه ای است که شاید کمترین آسیب را از 
تحریم ها ببیند. اگر بخواهیم صادق باشیم، 
مشکل داخلی است. زیرساخت جامعه - به 
خصوص افراطیون قدرتمند - اگر نگوییم 
ضدتوریست اند، لااقل روی خوشی هم به 

توریست ها نشان  نمی دهند

اجازه نمی دهیم دشمنان امنیت 
منطقه را بهم بریزند

 فرمانده نیروی دریایی ارتش با تاکید 
بر اینکه نخواهیم گذاشت کشورهایی 
در قالب ستیزه جویانه امنیت و آرامش 
منطقه را بر هم زنند، گفت: مسابقات 
غواصی عمق ارتش های جهان نشان 
از همبستگی ملت ها دارد. امیردریادار 
شهرام ایرانی با بیان اینکه ایران اسلامی 
سرشار از مردان و زنان برومند، استوار 
و  متعهد به نظام و آرمان های  اسلامی 
توانستیم  امروز  داد:  ادامه  است، 
به گونه ای عمل کنیم که مورد رضایت 
همگان باشد و این مسابقات نشان از  
همبستگی  ملت ها دارد  که موجب  
برقراری صلح و دوستی  بر پایه استقامت 
و مقاومت ، استکبار ستیزی ، خودباوری 
و خود کفایی شده است. فرمانده نیروی 
دریایی راهبردی ارتش با تاکید بر اینکه  
ایران اسلامی همواره منادی صلح و 
دوستی بوده و دست دوستی به ملت ها 
داده است، افزود: مطمئن باشید هیچ گاه 
نخواهیم گذاشت که کشورهایی در قالب 
ستیزه جویانه بخواهند امنیت و آرامش 
را در منطقه به هم بزنند. ما روی پای 
خود ایستادیم و امروز  به عنوان کشوری 

مستقل از حوزه دریا حفاظت می کنیم.

سـرمقــاله

 همه دولت ها این حق را دارند که در چارچوب اختیاراتشان 
کارگزاران خود را انتخاب کنند فارغ از اینکه آن دولت چه گرایش 
سیاسی دارد و عملکردش چگونه است. همان طور که دولت روحانی 
تصمیم گرفت تا موضوع هسته ای را از شورای عالی امنیت ملی به 
وزارت امور خارجه بیاورد و وزیر امور خارجه مسئول مستقیم 
مذاکرات با 1+5 شد و تیمی متشکل از آقای ظریف، عراقچی، 
تخت روانچی و...  تشکیل داد؛ آقای رئیسی هم این اختیارات را 
دارد که به تغییر افراد زیرمجموعه خود در وزارت خارجه اقدام کند. 
همان طور که آقای احمدی نژاد نیز چنین اختیاراتی داشت. پس 
بنابراین می توان شاهد تغییرات گوناگون در سطوح مختلف وزارت 
امور خارجه و تیم مذاکره کننده بود و افراد می توانند جای خود را 
به نفع نفرات بعد بدهند. البته هنوز مشخص نیست که تیم مذاکره 
کننده هسته ای تغییر خواهد کرد یا خیر و تیم جدید متشکل از چه 
کسانی است. لذا تا زمانی که مشخص نشود چه کسانی عهده دار 
این مسئولیت خواهند بود، نمی توان قضاوت کرد. از طرف دیگر 
صرف اینکه آقای عراقچی شخص ورزیده ای  است، در مذاکرات 
بوده و نه فقط در دولت آقای روحانی که در تیم آقای احمدی نژاد 
هم حضور داشته کفایت نمی کند اما شاید مصلحت اندیشی هایی 
برای ارنج کردن تیم مذاکراتی صورت گیرد. ولی این موضوع را باید 
در نظر گرفت که ریل گذاری و سیاست گذاری خارج از تیم مذاکره 
کننده و در شورای عالی امنیت ملی انجام می شود که مصوباتش به 
تایید رهبری می رسد. در شورای عالی امنیت ملی نمایندگان هر 
سه قوه هستند و در نهایت رهبری است که جهت گیری مذاکرات 
را تعیین می کند. حال تیم مذاکره کننده در تکنیک ها و شیوه های 
مذاکراتی ممکن است که متفاوت باشند اما اینگونه نیست که اگر 
یک تیم برود جهت گیری کلان بحث هسته ای ایران تغییر کند. 
البته رفت و آمد افراد در تیم مذاکره کننده طبیعتا  در شیوه و 
چگونگی مذاکرات تاثیر می گذارد. فردی می تواند تا حدی با طرف 
مقابل وارد تعامل شده و رابطه شخصی برقرار کند. ممکن است به 
زبان مسلط باشد و روابط عمومی قوی داشته باشد و با طرف مقابل 
رفاقت کند تا خواسته خود را پیش ببرد اما دیگری اینگونه نباشد. 
ممکن است یک نفر دیپلماسی و تاریخ را به خوبی بلد باشد و بتواند 
از آنها استفاده کند و شخص دیگری از این مسائل بی بهره باشد. لذا 
روابط انسانی امری تاثیرگذار است و خصوصیت ها افراد با یکدیگر 
تفاوت دارد. هر چند که شاید یک تیمی برود و تیم بهتر یا بدتری 
جایگزین شود که هنوز مشخص نیست. امروز می توان تیم آقای 
روحانی را با تیم آقای احمدی نژاد مقایسه کرد اما این قیاس را 
نمی توان با تیم آقای رئیسی انجام داد، چراکه هنوز تیمی از رئیس 
جمهور مستقر ندیدیم.  در نتیجه نمی توان اینگونه گفت که اگر 
تیم دیپلماسی و مذاکره کننده آقای روحانی کنار برود حتما به 
ضرر کشور خواهد بود. نوع دیدگاه دولت سیزدهم به بحث سیاست 
خارجی و به خصوص مساله برجام و روابط با اروپا نیز به تیم 
سیاست خارجی آقای رئیسی باز می گردد که خود رئیس جمهور، 
وزیر خارجه، دفاع و اطلاعات و همه کسانی که در حوزه بین الملل 

کار می کنند، آن را تشکیل می دهند.

امکان تغییر در تیم مذاکره کننده 

 لبنان مشکلی با دریافت کمک
 از ایران ندارد

رئیس پارلمان لبنان تاکید کرد که کشورش 
مشکلی با کمک های ایران و سوریه و مصر 
و  دیگر کشورهای دوست و برادر ندارد. نبیه 
بری تاکید کرد: جنبش امل هیچ مشکلی با 
دریافت کمک به ویژه از ایران، سوریه، الجزایر 
و گروه های فلسطینی ندارد. وی با اشاره به 
مشکلات اقتصادی لبنان گفت: ما هیچ مشکلی 
با کمک هایی که از سوی ایران، مصر و هر کشور 
دوست و برادر دیگری که به لبنان می شود، 
نداریم.  رئیس پارلمان لبنان در رابطه با ناپدید 
شدن امام موسی صدر نیز خاطرنشان کرد: 
جنایت ربوده شدن امام موسی صدر و همراهانش 
برعهده نظام قبلی لیبی است. مسئولان دولت 
های بعدی لیبی نیز در خصوص این مساله با 
ما همکاری نکردند. وی گفت: با توجه به اینکه 
مساله ربوده شدن امام موسی صدر یک جنایت 
انسانی است، کمیته مربوط به این مساله پیگیری 

از طریق محافل بین المللی را بررسی می کند.

 تشدید کنترل 
مرزهای زمینی و دریایی 

دبیر قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا از ابلاغیه 
جدید دکتر وحیدی فرمانده قرارگاه عملیاتی 
مقابله با کرونا به استانداران سراسر کشور خبر داد 
و گفت: دستور وزیر کشور به برقراری تمهیدات 
لازم از سوی استان های مرزی و دستگاه های 
ذی ربط، در راستای پیشگیری از ورود سویه 
کرونای لامبدا از کشورهای مبداء جهش و یا دیگر 
کشورهایی که شیوع این نوع از ویروس در آنها 
مشاهده و گزارش شده، است. بابک دین پرست 
با اشاره به تاکیدات وزیر کشور نسبت به ورود 
ویروس کرونا )سویه لامبدا( به کشور، افزود: پیش 
بینی تمهیدات مراقبتی، کنترلی و پیشگیرانه، 
آمادگی های لازم در راستای تشدید کنترل های 
مرزی در مبادی قانونی )فرودگاه ها، پایانه ها، 
بنادر، مناطق آزاد، بازارچه های مشترک مرزی( و 
همچنین در مرزهای زمینی و دریایی کشورمان با 

کشورهای همسایه، اتخاذ شود.

 انسیه خزعلی 
جایگزین معصومه ابتکار 

... سیدابراهیم رئیسی طی حکمی   آیت ا
انسیه خزعلی را به سمت معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده منصوب کرد. خزعلی 
متولد 1۳۴۲ قم و دانش آموخته دکترای زبان 
و ادبیات عرب است و تحصیلات حوزوی را تا 
سطح ۳ در حوزه علمیه خواهران قم پشت سر 
گذاشته است. ریاست دانشگاه الزهرا)س(، 
ریاست پردیس دانشگاه رضوی، عضو هیات 
علمی دانشگاه، دانشجو و استاد نمونه کشوری 

از جمله سوابق علمی و مدیریتی وی است.

 دیدار 
امیرعبداللهیان و فرمانده ارتش

حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه با 
امیرسرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده 
کل ارتش، امیر دریادار حبیب ا... سیاری معاون 
هماهنگ کننده ارتش و امیر سرتیپ ستاد 
عباس جعفری نیا معاون اطلاعات ارتش دیدار 
و گفت وگو کرد. امیر سرلشکر سید عبدالرحیم 
موسوی در دیدار با حسین امیر عبداللهیان ضمن 
تبریک و آرزوی موفقیت برای وی در سمت 
جدید، آمادگی خود و نیروهای ارتش جمهوری 
اسلامی ایران برای همکاری نزدیک و همه جانبه 
با دستگاه دیپلماسی کشور به منظور پیشبرد 
اهداف سیاست خارجی ایران را مورد تاکید 
قرار داد. در این دیدار که امیر دریادار حبیب 
ا... سیاری و امیر سرتیپ ستاد عباس جعفری 
نیا نیز شرکت داشتند، امیر سرلشکر موسوی 
فعالیت های گسترده ارتش در عرصه های منطقه 
ای و بین المللی، پدافند هوایی و همراهی و 
همکاری نزدیک با ایثارگران عرصه بهداشت 
و سلامت در مبارزه فراگیر با ویروس کرونا را 

تشریح کرد.

امروز؛ نشست هیات رئیسه خبرگان
سخنگوی هیـــات رئیسه مجلــس خبـرگان 
رهبری گفت: هشتمین جلسه مشترک هیات 
رئیسه و کمیسیون ها در دوره پنجم صبح امروز 
)پنجشنبه( در تهران برگزار می شود. سید احمد 
خاتمی با استناد به تبصره ۲ ماده 15 آیین نامه 
داخلی مجلس خبرگان رهبری افزود: طبق این 
قانون، هیات رئیسه موظف است در فاصله دو 
اجلاس عادی یک جلسه مشترک برگزار کند. 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری 
تصریح کرد: در این جلسه پنج نفر از اعضاء به 
تشخیص هیات رئیسه، رؤسای کمیسیون ها و 
یک نفر به انتخاب هر کمیسیون جهت بررسی 
اهم مسائل خبرگان شرکت می کنند. خاتمی 
افزود: همچنین در این جلسه علاوه بر مسائل 
خبرگان و گزارش کمیسیون ها، نحوه تعامل 
خبرگان با دولت مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس خبرگان ادامه 
داد: با توجه به اینکه رئیس جمهور عضو هیأت 
رئیسه مجلس خبرگان رهبری است، در این 
جلسه شرکت می کند و اعضای مجلس خبرگان 
نظرات و پیشنهادات خود را مطرح خواهند کرد. 
خاتمی ابراز امیدواری کرد: از آنجا که اعضای 
مجلس خبرگان رهبری در متن مردم هستند و 
مسائل مردم به آن ها منتقل می شود امید می رود 

این جلسه نافع باشد.

اخـــبار کوتاه

پیش  جمهور  رئیس  ملی:  آرمان 
از ظهر روز چهارشنبه در جلسه هیات 
تخصیص  پیشنهاد  به  اشاره  با  دولت 
زمین ساخت 5 هزار واحد مسکونی برای 
خانواده ایثارگران، گفت: این پیشنهاد را 
به فال نیک می گیریم و خیلی مناسب 
است که نهضت مسکن سازی در دولت 
سیزدهم با ساخت مسکن برای ایثارگران 
و خانواده های معظم شهدا و جانبازان 
آغاز شود. سید ابراهیم رئیسی در ادامه 
با بیان اینکه دغدغه هایی درباره ذخایر 
کالاهای اساسی وجود داشت که با پیگیری  
های انجام شده مرتفع شده است، افزود: 
ذخیره کالاهای اساسی انجام شده بود، 

اما با میزان مصوب فاصله داشت که با 
اقدامات انجام شده در روزهای اخیر 
این نگرانی برطرف شده و دوباره به 
وزارتخانه های ذیربط تاکید می کنم با 
رصد دقیق وضعیت بازار اجازه ندهند 
در زنجیره تامین کالا از تولید تا مصرف 
هیچ اجحافی در حق تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان اعمال شود. رئیسی در 
بخش دیگری از سخنانش، افزایش آمار 
واکسیناسیون در برابر بیماری کرونا را 
قابل تقدیر اما ناکافی عنوان کرد و اظهار 
داشت: یکی از مقدمات ضروری برای رونق 
کسب و کارها و بازگشایی مدارس و مراکز 
علمی و دانشگاهی، رسیدن به حدنصاب 

واکسیناسیون عمومی است. رئیس جمهور 
تاکید کرد: اخبار خوبی از افزایش واردات 
و توامان تولید داخلی واکسن دریافت 
کرده ایم که جای خوشحالی دارد. رئیس 
جمهور اضافه کرد: مراکز واکسیناسیون 
بهداشت و همکاری  به همت وزارت 
نهادهای ذیربط ۲ تا ۳ برابر شده است. 
امیدواریم با تامین واکسن های مورد نیاز 
از محل واردات و تولیدات داخلی هر چه 
سریع تر امکان بازگشایی مراکز آموزشی 
فراهم شود و اگر رسیدن به حدنصاب 
لازم با تاخیر انجام شود، بازگشایی مراکز 
آموزشی نیز با تاخیر انجام خواهد شد. 
رئیسی در ادامه سخنان خود با اشاره 

به رخدادهای اخیر در افغانستان, آنچه 
حداقل در ۲ دهه گذشته در افغانستان رخ 
داده را تابلویی گویا از تجاوز و نقض آشکار 
حقوق انسان ها در عصر حاضر توصیف 
و تصریح کرد: اگر فقط به تعداد زنان و 
کودکانی که در این سال ها در افغانستان 
کشته یا دچار جراحت یا نقص عضو 
شده اند، توجه کنیم، خواهیم دید که چه 
فاجعه ای به شکل خاموش در این کشور در 
جریان بوده است. رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه تجربه حضور آمریکا در کشورها 
و نقاط مختلف جهان گواه آن است که 
این حضور هیچ گاه امنیت آفرین نبوده 
بلکه برعکس مخل امنیت و ثبات و آرامش 
بوده است، ادامه داد: آمریکایی ها با چنین 
سابقه و عملکردی به جای آنکه در دادگاه 
افکارعمومی جهانیان پاسخگو باشند، 
با بهانه سازی های مختلف به فضاسازی 
علیه کشورهای دیگر می پردازند.  رئیسی 
خاطرنشان کرد: امروز آمریکایی ها به 
بهانه مسائلی، علیه کشورمان فضاسازی 
می کنند که پاسخ آنها موجود است و اینجا 
از دستگاه های مسئول و از جمله رسانه 
ملی می خواهم که پاسخ اینگونه اتهامات 
و انگ زدن ها را به شکل مناسب ارائه کنند. 
رئیس جمهور در پایان ارتقای سطح 
تعاملات و افزایش تبادلات با کشورهای 
همسایه را جزو اولویت های دولت سیزدهم 
برشمرد و گفت: فعال ترین دیپلماسی 
دولت باید با همسایگان جریان داشته 
باشد و باید همه تلاش خود را برای افزایش 
تجارت و همکاری اقتصادی با همسایگان 
به کار بگیریم چرا که زمینه های مناسبی 
نیز برای تقویت این مناسبات و افزایش 
سهم ایران از تبادلات منطقه ای وجود دارد.

رئیس قوه قضائیه:

شنیدن حرف مردم در افزایش اعتماد عمومی به دستگاه فضا  موثر است     
   اثری که در صلح و سازش است در رسیدگی کیفری نیست

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: دستگاه 
قضا تلاش می کند که ارائه خدمات قضائی از نظر سهولت 
و سرعت دسترسی و همچنین هزینه این خدمات، 
به نفع ارباب رجوع باشد. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای با اشاره به برکات صلح در جامعه، تصریح 
کرد اثری که در صلح و سازش قرار دارد، چه بسا در 
رسیدگی کیفری به یک پرونده وجود نداشته باشد و 
حل و فصل دعاوی در شوراهای حل اختلاف را به نفع 
طرفین دعوا و دستگاه قضائی دانست. وی با تقدیر از 
زحمات همکاران شوراهای حل اختلاف و آمار بالای 
صلح و سازش در این شوراها، از کسانی که در این شوراها 
خدمت می کنند خواست به هر میزان که می توانند 
با برقراری صلح و سازش از تشکیل پرونده در مراجع 
قضائی پیشگیری کنند. رئیس دستگاه قضا در واکنش 
به گلایه های یکی از کارکنان شورای حل اختلاف از 
بلاتکلیفی وضعیت استخدامی و وضعیت حقوق و معیشت 
همکاران این شورا، خاطر نشان کرد که با نهایی شدن 
لایحه شوراهای حل اختلاف و ابلاغ آن مشکلات مذکور 
برطرف خواهد شد. رئیس قوه قضائیه با تأکید بر لزوم 
توجه به کرامت در واحدهای قضائی اظهار داشت: 
حفظ کرامت ارباب رجوع، شنیدن حرف مردم و سعه 
صدر در برخورد با کسانی که به دستگاه عدلیه مراجعه 
می کنند، یک وظیفه اخلاقی و سازمانی است و برخورد 

مناسب با آن ها در افزایش رضایتمندی و اعتماد عمومی 
به نظام قضائی و مجموعه حاکمیت تأثیر بسزایی دارد. 
محسنی اژه ای کار در مجتمع های قضائی را به دلیل 
حجم بالای مراجعات مردمی و پرونده های مطروحه و 
دشواری امر قضاوت بین طرفین دعوا، سخت دانست، 
اما در عین حال تأکید کرد: همکاران دستگاه قضا باید 
حرف طرفین دعوا را به خوبی بشوند، مستندات را به دقت 
بررسی کنند و با رفتار مناسب آن ها را نسبت به رأیی که 
می دهند توجیه کنند. وی خاطر نشان کرد که در این 
صورت حتی اگر رأی به نفع یکی از طرفین دعوا نباشد، 
هر جا برود از نحوه برخوردی که با او می شود نارضایتی 
نخواهد داشت و خاطره بدی نسبت به دستگاه عدلیه در 
ذهن او شکل نمی گیرد. رئیس قوه قضائیه همچنین با 
ارائه توصیه ها و دستورات لازم برای رسیدگی سریع به 

پرونده ها و کاهش اطاله دادرسی از روند رسیدگی 
به پرونده های معوقه در مجتمع قضائی 
قدس ابراز خرسندی کرد و گفت: وقتی 
قاضی برای رضای خدا حکم کند و کار 
مردم را به موقع رسیدگی کند، حتماً برکات 

دنیوی و اخروی دارد و از مهم ترین برکات آن 
گسترش عدل در جامعه است. محسنی 

اژه ای با تأکید بر لزوم کار جهادی 
در رسیدگی به پرونده های 

قضائی متذکر شد که گاهی تأخیر در رسیدگی به یک 
پرونده باعث می شود حتی اگر حق کسی به او داده شود، 
برای او چندان دلچسب نیست؛ چون شیرینی عدالت در 
گرو اجرای به موقع آن است رئیس قوه قضائیه بر لزوم 
پایش زندان ها و رسیدگی به وضعیت زندانیان بعد از 
محکومیت نیز تأکید کرد و از دادستان و قضات خواست 
که وضعیت زندانیان را به صورت مستمر مورد پایش و 
ارزیابی قرار دهند تا کسانی که امکان استفاده از ارفاقات 
قانونی همچون آزادی مشروط و مرخصی دارند، بی دلیل 
در زندان نمانند. وی در عین حال از »احصای ضرورت 
کارشناسی ها توسط قضات«، »نظارت بر روند کارشناسی 
ها« و »اتقان نظرات کارشناسی برای جلوگیری از 
اعتراضات و کارشناسی های مکرّر« به عنوان اقدامات مهم 
در کاهش هزینه های کارشناسی یاد کرد. محسنی اژه ای 
درباره نحوه رسیدگی به نامه ها و مطالبات مردمی در 
مجتمع قضائی اظهار داشت: از مسئولان قضائی 
میخواهم ضمن توسعه ارتباطات مردمی و 
تسریع در پاسخگویی به مطالبات مراجعان، 
در عین حال درنظر داشته باشند بسیاری از 
مراجعان به قوه قضائیه متالم هستند و دچار 
آسیب شده اند و کسانی که با آن ها مواجه 
می شوند باید افرادی صبور، با حوصله 

و دقیق باشند.

 تاکید خطیب بر تعامل
 وزارت اطلاعات و ارتش 

امیرعلی ابوالفتح   
تحلیلگر مسائل بین الملل  

یـــادداشت

اعتماد به مسئولان و نظام مهم ترین مساله ای است که 
باید اتفاق بیفتد و مسئولان امر تمام تلاش خود را انجام 
دهند که این اعتماد از دست رفته و کاهش یافته مردم به هر 
دلیلی که بوده، با عملکردهای مطلوب و جلب رضایت خاطر 
مردم بازگردد. اگر این اتفافق نیفتد، واقعا همه چیز را تهدید 
می کند. لذا باید روندها به سویی برود که اعتماد دوجانبه میان 
حکومت و مردم ایجاد شود، به نوعی که مردم، حاکمیت و 
مسئولان را از خود بدانند و مطمئن باشند که آنها دغدغه رفاه 
و آسایش جامعه را دارند. هر کسی به هر دلیلی باعث ایجاد 
شکاف میان حکومت و مردم شود به نحوی که اعتماد مردم 
نسبت به مسئولان و نظام کمرنگ شود، واقعا خیانت بزرگ 
و گناه کبیره انجام داده است. راه جلب اعتماد مردم نیز این 
است که مسئولان آنچه را که به واقع نمی توانند انجام دهند 
به مردم وعده ندهند و وقتی که شرایط و وضعیت جامعه را 
بیان می کنند، آنچه واقعا در سطح عمومی جامعه می گذرد 
را بگویند نه اینکه صرفا بخواهند با نگاه به جامعه به ارائه آمار 
عملکرد خود در حوزه های مختلف بپردازند. چراکه این رویکرد 
باعث می شود مردم دیگر سخنان مسئولان را باور نداشته 
باشند. مردم باید اقدامات مسئولان را در عمل آنها ببینند 
و تاثیر آن را در زندگی خود لمس کنند. در حالی که شرایط 
امروز جامعه این را نشان نمی دهد و مردم به واقع شرایط 
مطلوب را لمس نمی کنند که برعکس هر روز شرایطشان 
بدتر از روزهای گذشته است و این  موجب بدبین شدن  آنها 
می شود. لذا تا وضعیت مردم به جایی نرسد که احساس 
رضایت کنند نمی توان انتظار داشت که نسبت به مسئولان و 
روندهای حاضر در جامعه اعتماد و امید داشته باشند. صحت 
هر مساله و عملکردی برای مردم به سرعت آشکار و ملموس 
می شود و دیگر نمی توان به مردم به گونه ای وعده داد و به گونه  
دیگری عمل کرد. وقتی شعار می دهیم که عدالت را در جامعه 
می گسترانیم،  باید برای همه جامعه محسوس باشد. امروز هم 
عدالت را تعریف کاربردی کردند نه تعریف فلسفی و عملی؛ 
در روایات آمده که عدالت مانند شهد شیرین است و مانند 
روغن نرمی و لطافت دارد. لذا وقتی عدالت در جامعه تحقق 
پیدا می کند دوست و دشمن، بی سواد و کم سواد همه آن را 
لمس می کنند و می فهمند که عدالت واقعی چگونه است. در 
نتیجه عدالت مفهومی ملموس و تاثیرگذار بر جامعه است و 
از این راه می توان آن را فهمید و اینکه صرفا بخواهیم از عدالت 
بگوییم اما در عمل تاثیر آن را در جامعه مشاهده نکنیم، اساسا 
عدالتی به وجود نیامده است. با گفتار درمانی، عدالت و اعتماد 
در جامعه به وجود نمی آید بلکه مردم باید شیرینی عدالت را 
بچشند و تاثیر عملکردها را در زندگی خود احساس کنند تا 

اعتمادشان بازگردد.

مسئولان در عمل اعتماد عمومی را بازگردانند

آرمان ملی: یک مقام ارشد طالبان گفت: 
با وجود تلاش ها برای حل موضوع پنجشیر 
از طریق مذاکره، اما فرماندهان این ولایت 
تمایلی برای گفت وگو و توقف جنگ ندارند. 
»امیرخان متقی«، رئیس کمیسیون دعوت 
و ارشاد طالبان، در پیامی اخیر گفت که 
با وجود تلاش های زیاد، جبهه پنجشیر 
تمایلی به حل این مسئله از طریق گفت وگو 
و توقف جنگ ندارد.به گفته وی، آرامش 
و شادی در کل افغانستان وجود دارد، اما 
پنجشیر از این آرامش و خوشبختی محروم 
شده است. وی از مردم پنجشیر خواست 
با یکدیگر مشورت کنند و به فرماندهان 
جنگ بگویند که اکنون که آمریکا و ناتو از 
افغانستان خارج شده اند بهتر است از طریق 
مذاکره شرایط را بهبود دهند در غیر این 
صورت این اتفاق نخواهد افتاد.وی بار دیگر 
تاکید کرد که اگر مسئله پنجشیر از طریق 
گفت وگو حل شود، عزت و دارایی همه در 
امان خواهد بود.وی در این پیام گفت: بارها از 
طروق مختلف و در شهرستان های مختلف 
با رهبران پنجشیر گفت وگو صورت گرفته 
که تاکنون این موضوع به نتیجه نرسیده 
است. متقی تاکید کرد: طالبان هنوز تلاش 
دارد که این موضوع از طریق مسالمت آمیز 
به پایان برسد. رئیس دعوت و ارشاد طالبان 
خطاب به مردم پنجشیر گفت: از مردم کابل 
و هرات و سایر ولایت بپرسید که این آرامش 
در افغانستان در تاریخ این کشور بی سابقه 
بوده است. متقی در این نوار صوتی از مردم 
پنجشیر خواسته که نگذارند آنانی که جنگ 

می خواهند این جغرافیا را ناآرام سازند. 
 حمله طالبان به ولایت پنجشیر

نیروهای طالبان روز دوشنبه از چند 
جهت به پنجشیر حمله کرده اند اما نیروهای 
مقاومت حملات گروه طالبان را دفع و مهار 
کرده است. گفته شده که اکنون درگیری 
به صورت پراکنده در برخی نقاط جریان 
دارد.یک عضو جبهه مقاومت مردمی در 
ولایت پنجشیر گفت که طالبان از غرب 

دهانه پنجشیر به این ولایت حمله کرده اند 
که توسط جبهه مقاومت مردمی پس زده 
مقاومت  فهیم دشتی، عضو جبهه  شد. 
مردمی گفته که در جریان درگیری های 
دستکم 8 عضو طالبان کشته شدند و چند 
تن دیگر آنان زخمی شدند.این گزارش ها 
در حالی منتشر می شود که طالبان از ابتدای 
حضورش در کابل، اعلام کرد قصد دارد 
موضوع پنجشیر را با مذاکره و گفت وگو حل 
کند.از سوی دیگر نیز احمد مسعود فرمانده 
جبهه مقاومت در پنجشیر و فرزند احمدشاه 
مسعود پیش از این گفته بود که اگر دولت 
فراگیر همه شمول در افغانستان بر سر کار 
بیاد حاضر است از خون پدرش بگذرد. احمد 
مسعود در تازه ترین اظهارنظر خود گفت که 
اگر طالبان دولتی فراگیر ایجاد و آزادی و 
برابری شهروندان را تأمین کند، او حاضر 
است فعالیت های خود علیه این گروه را 

متوقف نموده و از سیاست کنار برود.
 مذاکرات مستقیم با طالبان 

همچنین  دفتر نخست وزیر انگلیس اعلام 
کرد، لندن با طالبان برای خروج ایمن اتباع 
انگلیسی و همکاران افغانستانی لندن طی 
۲۰ سال اخیر، در حال مذاکرات مستقیم 
انگلیس روز شنبه و پیش از پایان  است.
ضرب الاجل ۳1 آگوست )نهم شهریور( برای 
خروج نظامیان خارجی از افغانستان، تعداد 
15 هزار نفر را طی دو هفته از زمان تسلط 
طالبان بر کابل از این کشور خارج کرد اما 
دولت »بوریس جانسون« به دلیل رها کردن 
تعدادی از انگلیسی ها و همکاران افغانستانی 
انتقادات شدیدی مواجه شده  با  لندن 
است.به گزارش »اسپوتنیک«، سخنگوی 
نخست وزیری  )دفتر  استریت  داونینگ 
انگلیس( با صدور یک بیانیه خبر داد که 
لندن با طالبان برای رایزنی در خصوص 
چگونگی »خروج ایمن« اتباع انگلیس و 
همکاران افغانستانی انگلیس از افغانستان، 
در حال »مذاکرات مستقیم« است.طبق 
این بیانیه، »سایمون گاس نماینده ویژه 

نخست وزیر در امور انتقالی افغانستان به 
دوحه سفر کرده است و با نمایندگان ارشد 
طالبان دیدار می کند تا بر اهمیت عبور ایمن 
از افغانستان برای اتباع بریتانیایی و آن 
دسته از افغانستانی هایی که در ۲۰ سال 
گذشته با ما کار کرده اند، تأکید کند«.بیانیه 
نخست وزیری انگلیس در شرایطی صادر شده 
که پیش از این »دومینیک راب« وزیرخارجه 
این کشور در گفت وگو با »اسکای نیوز« 
اذعان کرد که بازگشت اتباع انگلیسی باقی 
مانده در افغانستان به کشورشان، »اقدامی 
چالش برانگیز« خواهد بودوزیر خارجه 
انگلیس مدعی شد که کمتر از صدها نفر 
از اتباع انگلیس نتوانستند از افغانستان 
خارج شوند اما قبل از او، »بن والاس« وزیر 
دفاع انگلیس گفته بود که ۲5۰ انگلیسی 
همچنان در افغانستان هستند.به ادعای 
دومینیک راب، دولت انگلیس توانست بیش 
از 1۷ هزار نفر شامل 5 هزار تبعه انگلیسی 
را از افغانستان خارج کند.وزیر خارجه 
انگلیس گفت: »ما اکنون هماهنگی هایی 
را با کشورهای ثالث انجام داده ایم یا در حال 

انجام آنها هستیم. 
 جزئیات فرار »غنی« 

نیز  تاجیکستان  در  افغانستان  سفیر 
گفت: اشرف غنی، رئیس جمهور سابق 
افغانستان نه تنها از کشور فرار کرد بلکه 
همکارانش را به دست سرنوشت سپرد و 
پول هنگفتی را نیز با خود برد و از مردم 
دزدی کرد.»محمد زهیر اغبر«، افزود: »هیچ 
یک از معاونان غنی نمی دانستند که رئیس 
جمهور برنامه فرار از کشور را دارد. به گفته 
وزیر دفاع دولت اشرف غنی که خودم شخصا 
با او صحبت کردم، یکی از مشاوران غنی با 
وزارت دفاع تماس می گیرد و می گوید که 
اشرف غنی ساعت 1۶ برای نشست در آنجا 
خواهد بود«.وی گفت: آنها آماده شدند و 
منتظر اشرف غنی بودند اما در آن ساعت سه 
هواپیما که غنی و خانواده اش در آنها بودند 
از فرودگاه کابل به پرواز درآمدند. محمد 

زهیر اغبر در بخش دیگری از سخنانش 
افزود: طالبان قصد دارد احمد مسعود، رهبر 
جبهه مقاومت در پنجشیر را به قتل برساند 
و با نمایندگان این مقاومت مذاکره نخواهد 
کرد. وی گفت: طالبان هرگز با نمایندگان 
مقاومت در پنجشیر مذاکره نخواهد کرد. 
شبه نظامیان طالبان سیاستمدار نیستند 
بلکه تروریست هایی هستند که از سه سال 
پیش در بسیاری از کشورها در فهرست 
دارند.سفیر  قرار  ممنوعه  سازمان های 
افغانستان در تاجیکستان تصریح کرد: آنها 
گستاخ و خشونت طلب هستند و هدفشان به 
زانو درآوردن کل افغانستان است. آنها با هیچ 
یک از شروط مذاکرات دوحه موافق نیستند. 
هدف آنها کشتن رهبران مقاومت به ویژه 

احمد مسعود است.
 طالبان خواستار بازگشت دیپلمات ها

همچنین با وجود تاکید رئیس جمهوری 
آمریکا مبنی بر اینکه روابط دیپلماتیک 
آتی با افغانستان به رفتار طالبان بستگی 
دارد، مقام های طالبان»انتظار دارند« جو 
بایدن سفارت واشنگتن در کابل را بازگشایی 
.. مجاهد، سخنگوی طالبان  . کند. ذبیح ا
گفت: آمریکا باید تنها حضور دیپلماتیک 
در کابل داشته باشد. ما کانال های ارتباطی 
با آنها داریم و از آنها انتظار داریم سفارتشان 
را در کابل بازگشایی کنند و ما همچنین 
می خواهیم روابط تجاری با آنها داشته 
باشیم.آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا 
امید دارد که طالبان اجازه دهد آن دسته از 
آمریکایی هایی که هنوز در افغانستان حضور 
دارند، در امنیت این کشور را ترک کنند و 
سوءرفتار حقوق بشری آنها کاهش یابد اما 
این دولت گفته است که به صورت ظاهری 
وعده های طالبان توجهی ندارد. بلینکن 
عصر سه شنبه گفت: با توجه به تردید درباره 
فضای امنیتی و سیاسی در افغانستان، این 
یک گام محتاطانه است. ما از مقر خودمان 
در دوحه برای مدیریت دیپلماسی خودمان 
با افغانستان شامل امور کنسولی، ارائه 
کمک بشردوستانه و کار با متحدان و شرکا 
و ذی نفعان منطقه ای و بین المللی برای 
هماهنگی تعاملات خودمان و پیام رسانی به 

طالبان استفاده می کنیم.

با اعلام بي نتیجه ماندن مذاکرات  

پنجشیري ها، حمله طالبان را متوقف کردند 
   احمد مسعود مي گوید؛ تنها درصورت تشكیل دولت فراگیر و حفظ برابر شهروندان، با طالبان توافق می کند

آیت ا... هاشم زاده هریسی 
عضو مجلس خبرگان رهبری 

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت: 

اخبار خوبی از افزایش واردات و تولید 
داخلی واکسن دریافت شده است    

 *


